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Dette brevet sendes på vegne av Birdlife avd. Troms, Norges Jeger- og Fiskerforbund Troms, Nordreisa Jeger -

og fiskerforening, Naturvernforbundet Troms,  Nordnorsk Botanisk Forening, Midt-Troms Naturlag, 

Naturvernforbundet Nordreisa og Nord-Troms Turlag (DNT)  

 

Forum for natur og friluftsliv (FNF) Troms er et samarbeidsnettverk for natur- og 

friluftsorganisasjonene i regionen. Vårt mål er å ivareta natur- og friluftsinteressene i gamle Troms 

fylke ved å styrke og fremme organisasjonenes arbeid, være en møteplass for samarbeid og en arena 

for kompetansebygging for natur- og friluftsorganisasjonene med sitt virke i regionen. Det er med 

bakgrunn i disse interessene vi henvender oss til kommunestyret i Nordreisa med innspill som følger.  

Vi er kjent med at to ulike selskaper (Troms Kraft og St1) har en prosess i forhold til lokaliteter i 

Nordreisa kommune og har sendt kommunen utredninger i denne anledning. FNF Troms er ikke kjent 

med om kommunestyret skal vedta å sende melding for disse prosjektene på møtet 22 juni eller kun 

ta imot orientering, men vi håper vårt innspill kan være nyttig for å gjøre folkevalgte kjent med innspill 

og perspektiver fra natur- og friluftslivsinteressene.  

Vi er sterkt bekymret for planene om vindkraft i disse områdene og håper på det sterkeste at 

kommunen sier nei til disse planene av hensyn til natur, friluftsliv, klimatilpasning, eksisterende 

naturbaserte næringer (beite og reiseliv blant annet) og bolyst.  

Vindkraft i Nord-Troms har engasjert mange i våre tilsluttede organisasjoner og berører natur- og 

friluftslivsinteressene både lokalt og regionalt- i noen områder også nasjonale/internasjonale verdier. 

Det er svært verdifulle naturområder som nå er aktuell for industri og som har ført til engasjement i 

denne saken. I vårt samarbeidsnettverk (FNF Troms) har vi i denne tiden søkt kunnskap om både 

virkninger av vindkraft og diskutert hvordan dette vil påvirke våre interesser. Vi valgte å arrangere fire 

seminarer for å lære mer og der vi inviterte innbyggere og politikere som ønsket flere perspektiver 

som kunne være nyttige for å belyse saken. Den 27 mars besøkte vi Nordreisa. Vi var også så heldige 

Innspill til planer om vindkraftutbygging i 
Nordreisa kommune 
Natur- og friluftslivsorganisasjonenes innspill til kommunestyrets 
behandling av saken.  

mailto:postmottak@nordreisa.kommune.no
https://fnf-nett.no/troms/om-oss/
https://www.tromskraft.no/utvikling/mulighetsstudie-nord-troms/deltakere/nordreisa/referat-nordreisa
https://fnf-nett.no/troms/vindkraft-i-nordreisa-natur-og-friluftsliv-pa-agendaen/
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å kunne benytte oss av lokal kunnskap og ressurspersoner i kommunene på både botanikk og friluftsliv 

som innlegg på seminarene, i tillegg til tilreisende forskere og andre bidragsytere fra organisasjonene.  

Oppsummering av seminarrekka med presentasjoner, opptak og bilder er 

tilgjengelig her:  

https://fnf-nett.no/troms/oppsummering-fra-seminarrekka-inord-troms-

vindkraft-natur-og-friluftsliv-pa-agendaen/ 

Sammendrag 

Forum for natur og friluftsliv Troms vil sterkt fraråde utbygging av vindkraft i de fantastiske 

fjellområdene i Nordreisa- og av hensyn til Nord-Troms sine sammenhengende fjell med store 

naturverdier.  

• Nordnorsk natur er i endring og fjellene er sårbare for samlet påvirkning- artene trenger 

plass for å kunne tilpasse seg et endret klima.  

• Sårbare arter har disse arealene som sine levesteder, herunder ansvarsarter spesielle for 

nord. Fragmentering av leveområder er en trussel mot både planter, fjellrev, snøugle og en 

rekke andre arter. Klimatiltak skal ikke gå på bekostning av naturkrisen. 

• Friluftsliv, areal og landskap er viktige verdier for både folk og eksisterende næringer i 

Nordreisa! 

• Mangelfull verdisetting av bredden av naturgoder fører til at naturtapet vil fortsett og 

«…Naturpanelet advarer mot å basere beslutninger utelukkende på naturens 

markedsverdi»   

• Debatten om strømbehov, alternativer til massiv utbygging av vindkraft i natur og en rekke 

andre forhold ved vindkraft i natur er for dårlig belyst 

• Vi heier på en grønn kommunenøkkel som gjør det lønnsomt å prioritere naturverdier, 

karbonlagre og areal til klimatilpasning.  

Innhold 
Sammendrag .......................................................................................................................................... 2 

Del 1: Fjellområdene i Nord-Troms- egnede områder for industri? ..................................................... 3 

Viktige verdier i fjellområdene i Nord-Troms- kort oppsummert!...................................................... 3 

«VINDMØLLEPARKER I VÅRE MEST VERDIFULLE FJELLOMRÅDER» .............................................. 4 

Nordnorsk natur i endring- tåler sårbare fjellområder ytterligere fragmentering? ............................ 5 

Verdisetting av naturverdier- en nøkkel for å løse natur- og klimakrisen .......................................... 6 

Noen hovedfunn fra FNs rapport om verdisetting av natur: .......................................................... 6 

Kompensasjon til kommunene- tapt natur og inntekter ................................................................ 7 

Grønn kommunenøkkel- endring av kommunens inntektssystem ..................................................... 7 

Arealbruk og vindkraft ........................................................................................................................ 8 

Strømbehov og klimatiltak ............................................................................................................... 11 

https://fnf-nett.no/troms/oppsummering-fra-seminarrekka-inord-troms-vindkraft-natur-og-friluftsliv-pa-agendaen/
https://fnf-nett.no/troms/oppsummering-fra-seminarrekka-inord-troms-vindkraft-natur-og-friluftsliv-pa-agendaen/


  

Side 3 av 17 

Klimaforpliktelser i Norge- hvor mye fornybar energi trenger vi? ................................................ 11 

Del 2: Innspill til de utpekte områdene i Nordreisa ............................................................................ 12 

Troms Kraft og utpekt område- innspill friluftsliv ............................................................................. 12 

Troms Kraft og utpekt område- innspill naturmangfold ................................................................... 14 

St1 og utpekte områder- innspill friluftsliv ....................................................................................... 15 

St1 og utpekte områder- innspill naturmangfold ............................................................................. 16 

Avsluttende kommentar ..................................................................................................................... 16 

 

Del 1: Fjellområdene i Nord-Troms- egnede områder for industri? 

Fjellområdene i mulighetsstudiene1 utgjør samlet viktige leveområder for dyr (for eksempel fjellrev) 

og fugler, ifølge lokal kunnskap mulig også snøugle2, har et rikt biologisk mangfold, betydelige 

landskapskvaliteter3, inviterer til et variert friluftsliv og med eksisterende næringer innen beite og 

reiseliv. Fjellområdene utgjør også sammenhengende områder med villmark og villmarkspregede 

områder som samlet er en verdi i seg selv i en tid med natur- og klimakrise der den ene krisen ikke 

kan løses på bekostning av den andre.4  

Er fjellområdene i Nord-Troms et egnet område for vindkraft? Vi mener det er gode grunner, både 

for de konkrete områdene, og på overordnet nivå å være skeptisk til at dette kan være en tilnærming 

til utmarks- og villmarks bruk som kan anbefales. I Del 1 vil vi vise til noen av de overordnede 

perspektivene vi mener er relevante og i Del 2 foreløpige5 innspill på konsekvenser for natur og 

friluftsliv i de utpekte områdene.  

Viktige verdier i fjellområdene i Nord-Troms- kort oppsummert! 

Fjellene i Nord-Troms utgjør et sammenhengende område med flere verneområder, spektakulært 

landskap der man kan se langt, store areal av tidligere såkalte INON-områder (villmark eller 

villmarkspreget), det er et svært rike forekomster av sjelden botanikk- hvorav svært mange 

ansvarsarter. Områdene utgjør friluftslivsområder med mulighet for varierte aktiviteter og der du kan 

både jakte, fiske, kjøre skuter, gå på ski eller til fots – oppleve tilrettelagte turer (for eksempel 

merkede turer) eller gå inn i villmarken. Dyrelivet er rikt og fra natur- og friluftslivsperspektivet er det 

viktig å se fjellområdene helhetlig og hvordan de faktisk utgjør en unik merkevare for kommunene 

som forvalter disse områdene- og med et tilsvarende ansvar. Vi registrerer også at næringer som 

reiseliv blomstrer i Nord-Troms grunnet naturkvalitetene og vi håper kommunen kan bygge videre på 

 

1 https://www.tromskraft.no/utvikling/mulighetsstudie-nord-troms  
2 Lokasjoner for snøugle er ikke offentlig tilgjengelig informasjon og vi baserer vår uttalelse på lokal kunnskap 
og må eventuelt verifiseres av Statsforvalter til de som har rett på slik informasjon- vi mener likevel det er verdt 
å nevne at slik mulighet eksisterer.  
3 «Velkommen til Kåfjord i Nord-Troms, og en av de botanisk rikeste og landskapsmessig mest spektakulære 
kommunene i Nord-Norge!» Uttalelse fra Norsk Lavforening i forbindelse med deres ekskursjon til Kåfjord 
sommeren 2022. https://lavforening.botaniskforening.no/kalender/lavekskursjon-til-kafjord/  
4 KS om natur og klimakrisen: https://www.ks.no/fagomrader/samfunnsutvikling/klima/naturkrisen-og-
klimakrisen-henger-tett-sammen/  
5 Planene fra St1 er ikke like kjente som de fra Troms Kraft slik at vi må ta forbehold om at det kan være 
ytterligere perspektiver som ikke kommer frem.  

https://www.tromskraft.no/utvikling/mulighetsstudie-nord-troms
https://lavforening.botaniskforening.no/kalender/lavekskursjon-til-kafjord/
https://www.ks.no/fagomrader/samfunnsutvikling/klima/naturkrisen-og-klimakrisen-henger-tett-sammen/
https://www.ks.no/fagomrader/samfunnsutvikling/klima/naturkrisen-og-klimakrisen-henger-tett-sammen/
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næringer som kan drifte naturvennlig og støtte opp om lokale kvaliteter og tjenester som for 

eksempel kombinasjon av matproduksjon og reiseliv.6  

«VINDMØLLEPARKER I VÅRE MEST VERDIFULLE FJELLOMRÅDER» 

Nordnorsk botanisk forening gikk tidligere ut på sin Facebook-side og ga følgende uttalelse der de også 

la ved kart av de fire kommunene og utpekte områder, sitat følger:  

«Vedlagte kart hentet fra nyhetssidene til Troms Kraft7 viser de skraverte områdene som er pekt ut 

som aktuelle for plassering av store vindmølleparker i fjellet i Troms. Dette er svært problematisk fra 

et botanisk og naturmangfoldssynspunkt fordi; 

• Disse områdene omtrent utelukkende representerer rødlistede naturtyper i fjellet 

• Disse rødlistede naturtypene (snøleier, rabber etc.) er i tillegg voksestedene for rødlistede 

planter som bare finnes i disse fjellene i nord. Noen av dem er også norske ansvarsarter8 

som ikke finnes i fjellet i Sør-Norge eller ellers i Europa! 

• Dette er "indrefiletet" av uberørt fjellnatur i Troms9» 

 

 

6 https://www.framtidinord.no/nyheter/i/0QOQxJ/reiselivet-i-nord-troms-fortsetter-aa-oeke-sier-mye-om-
attraksjonskraften-vaar  
7 https://www.tromskraft.no/utvikling/mulighetsstudie-nord-troms  
8 «Det høyeste antallet truede arter finnes i de sørøstlige fylkene. Ser vi derimot på de truede artene der vi har 
mer enn 25 prosent av den europeiske populasjonen i Norge, er tallet høyest i (de historiske) fylkene Oppland 
(128 arter), Trøndelag (122 arter), Nordland (110 arter), Troms (107 arter) og Finnmark (103 arter). Dette har 
sammenheng med hvor det finnes store arealer av naturtypene som disse artene lever i.» (Vår 
utheving)https://artsdatabanken.no/rodlisteforarter2021/fordypning/ansvarsarterrodlistaieteuropeiskperspek
tiv Et høyt antall ansvarsarter som er truet medfører altså et økt ansvar for å ivareta disse i global 
sammenheng.  
9 Publisert på Nordnorsk botanisk forening sin Facebook-side den 27.02.2023 

https://www.framtidinord.no/nyheter/i/0QOQxJ/reiselivet-i-nord-troms-fortsetter-aa-oeke-sier-mye-om-attraksjonskraften-vaar
https://www.framtidinord.no/nyheter/i/0QOQxJ/reiselivet-i-nord-troms-fortsetter-aa-oeke-sier-mye-om-attraksjonskraften-vaar
https://www.tromskraft.no/utvikling/mulighetsstudie-nord-troms
https://artsdatabanken.no/rodlisteforarter2021/fordypning/ansvarsarterrodlistaieteuropeiskperspektiv
https://artsdatabanken.no/rodlisteforarter2021/fordypning/ansvarsarterrodlistaieteuropeiskperspektiv
https://www.facebook.com/nordnorsk.botanisk.forening
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«Kantlyng Cassiope tetragona er en norsk ansvarsart. Den finnes ikke i fjellet i Sør-Norge og fjellene hos oss i 

nord har mer enn 50% av den europeiske bestanden. Denne arten vil utvilsom bli negativt berørt av 

vindmølleparkene. Hvor mye vet ingen.» (Andy Sortland, Universitetslektor botanikk/biologi og styremedlem i 

Nordnorsk botanisk forening.) 

Nordnorsk natur i endring- tåler sårbare fjellområder ytterligere fragmentering? 

Forum for natur og friluftsliv Troms har, som nevnt tidligere, arrangert en serie med seminarer for å 

belyse ulike perspektiver på vindkraftutbygging i Nord-Troms og vi har vært opptatt av hva relevante 

forskningsmiljøer har av kunnskap om viktige hensyn og anbefalinger. For å lære mer om 

klimaendringene i nord-norsk natur og hvordan for eksempel utbygginger i sårbare fjellområder 

påvirker arter vi forvalter i nord var vi så heldige å få et foredrag av professor i økologi og leder av 

COAT, Rolf Anker Ims. Dette er også viktig i lys av at nordområdene er «grønne» områder i global 

målestokk- for eksempel er det ikke alle land som har 30 prosent natur igjen å verne etter naturavtalen- 

dette medfører at land som har noe natur må ta et større ansvar- vi viser også til at Nord-Norge også 

har mange truede ansvarsarter som tidligere referert i dette innspillet.  

Foredraget om nord-norsk natur i endring er tilgjengelig her. Hovedpoengene til foredragsholder er 

av stor interesse for hva forskningen indikerer om hva som skal til for å ivareta nordnorsk natur. Kort 

referert: 

• En hel arktisk næringskjede (med for eksempel fjellrev og snøugle) er truet av 

klimaendringene. 

• Det er multiple endringer og påvirkninger som virker negativt på artene samtidig. 

• Hvis man i tillegg får inngrep av industri i disse økosystemene, vil dette være en ytterligere 

trussel- for eksempel i områder med «stein» i høyden der artene for det første har habitat 

(fjellrype) og også etter hvert vil være «refuger» for artene i et varmere klima. Da vil for 

eksempel vindindustri være en ytterligere påvirkning som vi må stille spørsmål ved om vi har 

råd til, om vi samtidig skal ivareta disse økosystemene på en forsvarlig måte.  

https://uit.no/ansatte/rolf.ims
https://www.youtube.com/watch?v=fB9yXstkG2U&t=3s
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• Det er veldig viktig å drive økosystembasert forvaltning og vurdere samlet belastning, i dag 

en «sovende» paragraf etter naturmangfoldloven- for eksempel hva skal vi tillate av 

belastninger i tillegg til klimaendringene i områder med store naturverdier.  

Basert på dette er det altså ikke gitt at villmarkspregede fjellområder i Nord-Troms er et egnet sted 

for vindkraft i det hele tatt- og at dette er svært dårlig debattert og kommunisert i den offentlige 

samtalen. Særlig relevant om man forholder seg til FNs råd om at klimatiltak ikke skal gå på bekostning 

av naturkrisen og (urfolks rettigheter.)  

Vi merker oss at utbygger (Troms Kraft) i sin rapport har vist til en forening som tilsvarer 

Naturvernforbundet i Sverige og deres syn på vindkraft. Vi ønsker å vise til- på vegne av vår tilsluttede 

organisasjon Naturvernforbundet Troms/Nordreisa- at Naturvernforbundet i Norge har en politikk som 

sier at vindindustri ikke skal medføre naturødeleggelse og følgelig at plassering av slike anlegg i 

fjellområder med store naturverdier ikke vil være i tråd med hva de anser som miljøforsvarlig utbygging 

av fornybar energi.10 Vi mener man med rimelighet bør referere hva organisasjoner i Norge har 

utarbeidet av politikk da dette samsvarer bedre med vår natur og samfunn for øvrig. 

Verdisetting av naturverdier- en nøkkel for å løse natur- og klimakrisen 

Når arealer til vindkraft utredes- ofte arealer man ellers ikke ville vurdere til utbygging- er økonomisk 

kompensasjon til kommunene en viktig faktor og incentiv for å få vedtatt at arealet skal 

omdisponeres fra naturområde til industri. I en rapport fra FNs Naturpanel, publisert november 2022 

ble det gjort funn som viste at «…Naturpanelet advarer mot å basere beslutninger utelukkende på 

naturens markedsverdi». En av de viktigste årsakene er at man da ikke vil ha gode nok verktøyer til å 

stanse naturtapet, ivareta naturlige karbonlagre og igangsette klimatiltak som ikke går på bekostning 

av naturmangfold jmf. FNs Natur og Klimapanel- og fulgt opp av KS.11 

Noen hovedfunn fra FNs rapport om verdisetting av natur: 

• Dominerende fokus på kortsiktig profitt og økonomisk vekst ekskluderer ofte hensynet til 

naturverdier i politiske beslutninger. 

• Økonomiske og politiske beslutninger har i overveiende grad prioritert visse naturverdier, 

særlig markedsbaserte instrumentelle naturverdier, slik som de som er knyttet til energibruk, 

materialer og mat som produseres intensivt. 

• Slike markedsverdier reflekterer ikke i tilstrekkelig grad hvordan endringer i naturen påvirker 

folks livskvalitet og langsiktig fungerende natursystemer. 

• Politikkutforming overser de mange ikke-markedsmessige verdiene knyttet til naturens 

bidrag til mennesker, som klimaregulering og kulturell identitet.12 

 

FNF Troms mener det er viktig at vi som samfunn følger opp funnene i denne rapporten og 

anbefalingene for bedre verdisetting av natur- slik at vi på en god måte kan sikre naturmangfold også 

for kommende generasjoner. Vi håper at en nasjonalparkkommune som Nordreisa vil være vel kjent 

med bredden av verdier som naturen i kommunen representerer og kjenne seg igjen i funnene. I 

forbindelse med seminaret «Vindkraft, natur og friluftsliv på agendaen i Kåfjord» den 18 april som FNF 

 

10 https://naturvernforbundet.no/laer-mer/vind-og-vannkraft/vindkraft/  
11 https://www.ks.no/fagomrader/samfunnsutvikling/klima/naturkrisen-og-klimakrisen-henger-tett-sammen/  
12 Opptak fra lansering, oppsummering av funn og tiltak samt øvrig informasjon er tilgjengelig her: 
https://www.miljodirektoratet.no/aktuelt/nyheter/2022/juli-2022/ny-rapport-om-verdisetting-av-natur/  

https://naturvernforbundet.no/laer-mer/vind-og-vannkraft/vindkraft/
https://www.ks.no/fagomrader/samfunnsutvikling/klima/naturkrisen-og-klimakrisen-henger-tett-sammen/
https://www.miljodirektoratet.no/aktuelt/nyheter/2022/juli-2022/ny-rapport-om-verdisetting-av-natur/
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Troms arrangerte sammen med Naturvernforbundet Troms hadde vi invitert en av hovedforfatterne 

på denne rapporten, Erik Gomez-Baggethun, for å fortelle mer om verdisetting av natur, anbefalte 

tiltak og funnene i rapporten. Vi opplevde dette som veldig nyttig og opptak av foredraget samt 

presentasjonen (pdf) er tilgjengelig på vår nettside.13 Under skjermdump fra foredraget:  

 

 

Kompensasjon til kommunene- tapt natur og inntekter 

Vi håper at Nordreisa kommune vil se nøye på om bredden av de verdiene (og mulighetene) dere har 

som nasjonalparkkommune14 blir reflektert i det kunnskapsgrunnlaget som foreligger fra 

utbyggerinteressene og om naturtapet faktisk vil bli kompensert for samfunnet gjennom de 

metodene vi i dag har for verdisetting og som ikke ansees gode nok skal vi tro rapporten referert til 

ovenfor – og som ble presentert hos Miljødirektoratet november 2022.  

Vi håper også kommunen vil stille spørsmål ved de tallene som presenteres for kommunen når det 

gjelder inntekter fra et vindkraftanlegg og hvilke ringvirkninger som kan forventes, for eksempel 

utover anleggsperioden og om disse vil forringe mulighetene til andre næringer som reiseliv og 

beitenæringer. Vi registrerer blant annet at Tromsø, i den fylkeskommunale strategien, er utpekt 

som «hub» jmf. Grøtnes satsningen.  Vi kan ikke se at usikkerheten rundt blant annet 

grunnrenteskatt er beskrevet i de rapportene som foreligger fra Troms Kraft og St1.15 Ei heller at 

forhold rundt innretningen på eiendomsskatt kan påvirke hvor mye kommunen får.  

Grønn kommunenøkkel- endring av kommunens inntektssystem  

FNF Troms er kjent med at Nordreisa nettopp var vertskap for årskonferansen for norske 

nasjonalparkkommuner- med et flott program de dagene dette varte. I den forbindelse har vi også 

 

13 https://fnf-nett.no/troms/oppsummering-fra-seminarrekka-i-nord-troms-vindkraft-natur-og-friluftsliv-pa-
agendaen/  
14 https://www.nordnorskdebatt.no/ikke-odelegg-var-natur-og-var-merkevare/o/5-124-248545  
15 https://e24.no/energi-og-klima/i/WR33VL/regjeringen-utsetter-iverksettelse-for-grunnrenteskatt-paa-
vindkraft  

https://www.nmbu.no/ans/erik.gomez
https://www.youtube.com/watch?v=xZkGVg_0MVY
https://fnf-nett.no/troms/oppsummering-fra-seminarrekka-i-nord-troms-vindkraft-natur-og-friluftsliv-pa-agendaen/
https://fnf-nett.no/troms/oppsummering-fra-seminarrekka-i-nord-troms-vindkraft-natur-og-friluftsliv-pa-agendaen/
https://www.nordnorskdebatt.no/ikke-odelegg-var-natur-og-var-merkevare/o/5-124-248545
https://e24.no/energi-og-klima/i/WR33VL/regjeringen-utsetter-iverksettelse-for-grunnrenteskatt-paa-vindkraft
https://e24.no/energi-og-klima/i/WR33VL/regjeringen-utsetter-iverksettelse-for-grunnrenteskatt-paa-vindkraft


  

Side 8 av 17 

registrert en mediasak om hvordan kommuner med stort ansvar for natur kan kompenseres slik at de 

også får råd til eldrehjem og skole.16  Dette er et kjent dilemma for mange kommuner – spesielt i 

nord. Vi håper kommunene i Nord-Troms vil gå sammen om å jobbe for blant annet grønn 

kommunenøkkel som er et anbefalt verktøy for kommuner med stort ansvar for naturverdier 

(verneområder, truede naturtyper og arter, karbonlagre).17 I KS-rapporten om bærekraftig 

arealforvaltning i kommunene heter det:  

Grønn kommunenøkkel – endring av inntektssystemet for kommunene 

Kommunens inntektssystem bør belønne klima, natur og miljø. En 

fordelingsnøkkel somdreier inntektssystemet i retning av bærekraftig arealbruk, 

kan kalles en «grønn kommunenøkkel». Men en slik fordelingsnøkkel kan det gis 

tilskudd gjennom inntektssystemet til kommuner med uforholdsmessig stort 

ansvar for å nå nasjonale mål for naturforvaltning, klimaarbeid og 

klimatilpasning. 18 

 

Arealbruk og vindkraft  

Vi registrerer at utbyggere av vindkraft peker på at man kan gjøre vindkraft mer naturvennlig ved å 

produsere mer på mindre areal. Vi stiller imidlertid spørsmål ved hva man legger til grunn når man 

regner på areal og hva som kan sies å være et «mindre» areal når man skal inn i villmarkspregede 

områder eller naturområder.  

Terskelen for hva som er mindre må jo måles opp mot virkningene dette har og hvor stort 

influensområdet er- samt – samlet belastning. Man kan regne kun oppstillingsplasser og veier- uten å 

ta med støy og lysforurensning, man kan la være å regne på kostnadene for natur og dyreliv ved 

fragmentering av leveområder (som både forskere og foreninger påpeker er alvorlig i et nordnorsk 

klima med sårbare næringskjeder) og man kan la være å si noe om mulighetene for at anleggende 

utvides- for eksempel som i prosessen på Fakken i Karlsøy kommune nå. Spørsmålet er hvor 

naturvennlig vindkraft i sårbare områder er hvis arealinngrepet regnes utfra flere parametere enn 

bare direkte inngrep.  

 

16 https://www.framtidinord.no/nyheter/i/GM8dKJ/det-nytter-ikke-aa-si-at-vi-har-nasjonalpark-saa-vi-trenger-
ikke-flere-sykehjemsplasser  
17 https://www.nina.no/Om-NINA/Aktuelt/Nyheter/article/hvordan-sikre-en-baerekraftig-arealpolitikk-i-
kommunene - en av forfatterne på rapporten, Erik Stange, deltok også på seminar i Kvænangen 19 april og 
presentasjonen er tilgjengelig her.  
18 https://www.nina.no/Om-NINA/Aktuelt/Nyheter/article/hvordan-sikre-en-baerekraftig-arealpolitikk-i-
kommunene  

https://www.framtidinord.no/nyheter/i/GM8dKJ/det-nytter-ikke-aa-si-at-vi-har-nasjonalpark-saa-vi-trenger-ikke-flere-sykehjemsplasser
https://www.framtidinord.no/nyheter/i/GM8dKJ/det-nytter-ikke-aa-si-at-vi-har-nasjonalpark-saa-vi-trenger-ikke-flere-sykehjemsplasser
https://www.nina.no/Om-NINA/Aktuelt/Nyheter/article/hvordan-sikre-en-baerekraftig-arealpolitikk-i-kommunene
https://www.nina.no/Om-NINA/Aktuelt/Nyheter/article/hvordan-sikre-en-baerekraftig-arealpolitikk-i-kommunene
https://fnf-nett.no/troms/oppsummering-fra-seminarrekka-i-nord-troms-vindkraft-natur-og-friluftsliv-pa-agendaen/
https://www.nina.no/Om-NINA/Aktuelt/Nyheter/article/hvordan-sikre-en-baerekraftig-arealpolitikk-i-kommunene
https://www.nina.no/Om-NINA/Aktuelt/Nyheter/article/hvordan-sikre-en-baerekraftig-arealpolitikk-i-kommunene
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Skjermdump fra Gudmund Sundlisæter (styremedlem La naturen leve og innbygger på Kvaløya) sitt foredrag 17 

april i Storfjord. Bildene viser inngrep på Kvitfjell og Raufjell vindkraftverk. 

På et av våre seminarer i april hadde vi følgende tema på programmet hvis opptak er tilgjengelig- se 

note 18: Influensområder og vindkraft- virkninger for natur, friluftsliv og landskap.19 Vi mener også 

at illustrasjonen under (fra et tidligere forslag til plassering av turbinene) viser omfanget av 

påvirkning:  

 

19 Lenke til opptak: https://www.youtube.com/watch?v=JPsTA79nT34&t=2s  

https://www.youtube.com/watch?v=JPsTA79nT34&t=2s
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Strømbehov og klimatiltak   

Forum for natur og friluftsliv Troms ønsker å spille inn behovet for en bredere debatt og offentlig 

samtale om hvordan vi skal prioritere strøm (bør vi elektrifisere sokkelen?), behovet for mer 

kunnskap om potensialet i energisparing og effektivisering (Norge er det eneste landet i Europa uten 

en slik plan!),20 alternative strømkilder som for eksempel bergvarme, hva potensialet i modernisering 

av eksisterende vannkraft og om vi får utnyttet de strømkildene vi har godt nok i det nettet vi har i 

dag. Vi registrerer at debattene hittil har vært smale og begrenset til «Mer av alt raskere» og vi 

merker oss at NVE blant annet har spilt inn at det er grunn til å være forsiktige med for høye anslag 

på hva som kan produseres, men også at Naturavtalen vil ha noe å si for hvor utbygging kan skje.21 

Vi registrerer også at det er fagpersoner som uttaler seg kritisk til en klimaomstilling som går på 

bekostning av naturkrisen, blant annet Håvard Haarstad, Professor, Universitet i Bergen, leder, 

Senter for klima og energiomstilling i denne kronikken; Klimaomstillingen står i konflikt med 

naturen.22 Anders Skonhoft, professor i samfunnsøkonomi som også foreleste den 18 april i Kåfjord 

har ytret seg kritisk til tallene for strømbehov og hvordan vi bruker energien vi har. Tilgjengelig her. 

FNF Troms håper det skal være rom for en bredere offentlig samtale om strømbehov, alternativer til 

nedbygging av sårbar natur og hvordan natur og friluftsliv skal vektes i disse sakene.  

Klimaforpliktelser i Norge- hvor mye fornybar energi trenger vi? 

Vi mener det må skilles tydeligere på årsakene til utbygging av fornybar energi- er det for å oppfylle 

forpliktelser etter klimaavtalen eller er det for å reise ny industri? Hvis det overveiende av hensyn til 

sistnevnte tvinger jo spørsmålet om hvorvidt det er alternative måter å bygge næringer på i vår 

landsdel seg frem, om man kan stille strengere krav til industrien for eksempel om «on site» 

produksjon av energi eller om vi må prioritere mellom ulike formål på en bedre måte av hensyn til 

potensielt naturtap. Uansett er det ikke rimelig å legitimere naturtapet for å redde klimaet når dette 

kanskje ikke er tilfellet- og naturen får en uforholdsmessig lav vektig i disse sakene. 

Vi vil vise til at Universitetet i Bergen – i sitt høringssvar til «Mer av alt raskere» høringen viser til at 

det er viktig å skille mellom hva som er nødvendig å bygge ut av kraft for å oppfylle landets 

forpliktelser knyttet til kutt i klimagasser kontra hva vi trenger for å gjennomføre en omfattende 

utbygging av grønn industri. Universitet kritiserer også mandatet til å være for smalt og at mange 

løsninger er «låst» grunnet dette. De sier også dette om begrunnelsen for å bygge ut kraft:  

Kraft og klimamål Vi trenger ifølge Kommisjonen ny kraft både til å møte 

klimamålene våre og til å reise ny kraftkrevende industri. Det skilles imidlertid ikke 

klart mellom disse formålene. Nesten all ny bruk av kraft ventes å komme i 

kraftkrevende industri, batteriproduksjon og lignende. Noe av dette er relatert til 

klimamålene, men antakeligvis ganske lite.23 (Vår utheving) 

 

20 https://naturvernforbundet.no/nyheter/ti-tiltak-som-kan-gjore-norge-best-i-enok/  
21 Fra media her: https://www.nettavisen.no/okonomi/nve-slakter-offentlig-rapport-lite-realistisk-svart-
ambisiost-lite-sannsynlig-og-vil-ikke-bli-realisert/s/5-95-1081729 og uttalelsen i sin helhet tilgjengelig her: 
https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/offentlig-horing-av-nou-2023-3-mer-av-alt-raskere/id2961483/  
22 https://www.aftenposten.no/meninger/kronikk/i/Ll9eo9/klimaomstillingen-staar-i-konflikt-med-naturen  
23 Høringsinnspill fra Institutt for økonomi, UiB tilgjengelig her: 
https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/offentlig-horing-av-nou-2023-3-mer-av-alt-raskere/id2961483/  

https://fnf-nett.no/troms/oppsummering-fra-seminarrekka-i-nord-troms-vindkraft-natur-og-friluftsliv-pa-agendaen/
https://naturvernforbundet.no/nyheter/ti-tiltak-som-kan-gjore-norge-best-i-enok/
https://www.nettavisen.no/okonomi/nve-slakter-offentlig-rapport-lite-realistisk-svart-ambisiost-lite-sannsynlig-og-vil-ikke-bli-realisert/s/5-95-1081729
https://www.nettavisen.no/okonomi/nve-slakter-offentlig-rapport-lite-realistisk-svart-ambisiost-lite-sannsynlig-og-vil-ikke-bli-realisert/s/5-95-1081729
https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/offentlig-horing-av-nou-2023-3-mer-av-alt-raskere/id2961483/
https://www.aftenposten.no/meninger/kronikk/i/Ll9eo9/klimaomstillingen-staar-i-konflikt-med-naturen
https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/offentlig-horing-av-nou-2023-3-mer-av-alt-raskere/id2961483/
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Del 2: Innspill til de utpekte områdene i Nordreisa 

 

Troms Kraft og utpekt område- innspill friluftsliv 

Arealkartleggingen for friluftsliv viser at det er områdene langs Reisaelva og i 

fjellområdene mot Kåfjord som er mest benyttet til friluftsliv, jakt og fiske innenfor 

utredningsområdet i Reisadalen. Det er ikke definert aktiviteter knyttet til 

friluftsliv og jakt innenfor området N1, men det går en skuterløype gjennom 

området og det er markert fiske på fiskevannene som ligger i tilknytning til denne. 

I en helhetlig vurdering av friluftsaktivitetene, jakt og fiske i Nordreisa kommune 

virker området N1 å være et område som er mindre brukt til friluftsliv, jakt og 

fiske enn andre områder i kommunen. Det er likevel nødvendig å utrede 

konsekvensene for friluftsliv, jakt og fiske nærmere i konsesjonsprosessen 

(Konklusjoner fra utbygger for hvordan friluftsliv som utøves i det relevante 

området)24 

Kartet under er skjermdump fra rapporten til Troms Kraft som viser utpekt område og tentativ 

plassering av turbinene. 

 

 

 

24 Sitat fra rapport fra Mulighetsstudiet fra Nordreisa: https://www.tromskraft.no/utvikling/mulighetsstudie-
nord-troms/deltakere/nordreisa/referat-nordreisa/rapport-mulighetsstudie-nordreisa  

https://www.tromskraft.no/utvikling/mulighetsstudie-nord-troms/deltakere/nordreisa/referat-nordreisa/rapport-mulighetsstudie-nordreisa
https://www.tromskraft.no/utvikling/mulighetsstudie-nord-troms/deltakere/nordreisa/referat-nordreisa/rapport-mulighetsstudie-nordreisa
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På vårt seminar i Nordreisa den 27 mars holdt NJFF- Troms og Nordreisa Båt og skuterforening 

innlegg om hvordan de bruker 

området slik det er i dag. Og 

vårt inntrykk er at området 

vinterstid er et veldig populært 

område for befolkningen og 

sommertid et område der man 

kan jakte, fiske og nyte 

«villmarksfølelsen» helt for seg 

selv. Området er en nisje for 

de som ønsker et område 

relativt nært der de kan være i 

et område som ikke er så mye 

brukt. Dette er også viktig i en 

kommune med mange 

besøkende- at fastboende og «kjentfolk» har et sted å trekke seg tilbake når de utøver friluftsliv. Vi 

stiller derfor spørsmål ved konklusjonene i rapporten. (Foto: Karl Petter Yeong, NJFF Troms). 

Presentasjonene fra de to foreningene er tilgjengelig i sin helhet som PDF her: https://fnf-

nett.no/troms/oppsummering-fra-seminarrekka-i-nord-troms-vindkraft-natur-og-friluftsliv-pa-

agendaen/  

Foto: Karl Petter Yeong, NJFF Troms 

 

https://fnf-nett.no/troms/oppsummering-fra-seminarrekka-i-nord-troms-vindkraft-natur-og-friluftsliv-pa-agendaen/
https://fnf-nett.no/troms/oppsummering-fra-seminarrekka-i-nord-troms-vindkraft-natur-og-friluftsliv-pa-agendaen/
https://fnf-nett.no/troms/oppsummering-fra-seminarrekka-i-nord-troms-vindkraft-natur-og-friluftsliv-pa-agendaen/
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Foto: Karl Petter Yeoung, NJFF-Troms 

Foto: Marius Holst (Nordreisa Båt og skuterforening, holdt innlegg om deres bruk) 

 

Troms Kraft og utpekt område- innspill naturmangfold 

Nordreisa kommune har store naturverdier i sine fjell og det utpekte området er ikke kartlagt, men 

det er offentlig tilgjengelig informasjon at det er kartlagt rødlistede arter i nærheten, at det er et 

fjellrev prosjekt i regi av NINA i disse områdene og at fragmentering og bit for bit nedbygging er 

uønsket av hensyn til de naturverdiene vi har. Det er også kartlagt blant annet sommerfuglen 

Perlemorvinge i fjellene og vi mener det er gode grunner til å være svært varsomme med å stykke 

opp disse områdene.  
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St1 og utpekte områder- innspill friluftsliv 

Skjermdumpen fra utredning til Nordreisa kommune fra St1 viser de to aktuelle områdene de ønsker 

å utrede for utbygging i en konsesjonsprosess -ut fra hva vi er kjent med.  

I utredningen heter det: 

«Friluftslivet i influensområdet er i stor grad knyttet til urørt og sammenhengende 

natur, og det vil være viktig å utrede både de direkte og indirekte (visuelle) 

virkningene vindkraftverket vil ha for dette friluftslivet. Dermed må utredningen 

av friluftsliv ses i sammenheng med utredningen av landskap. Det er gjennomført 

kartlegging og verdisetting av friluftslivsområdene tidligere og det er dermed kun 

nødvendig med en befaring i området. 

• Redegjøre for friluftslivsområder som berøres av tiltaket og utrede hvordan 

tiltaket vil påvirke friluftslivet i plan- og influensområdet. 

• Det skal gjøres en vurdering av hvordan tiltaket (ved støy, iskast, arealbeslag, 

påvirkning av opplevelsesverdien i området, lettere adkomst og eventuelle 

restriksjoner på utøvelsen av friluftsliv i eller i nærheten av planområdet) vil 

påvirke dagens bruk (jakt, fiske, turgåing, scooter-kjøring med mer). 

• Ha et særlig fokus på hvordan tiltaket påvirker friluftsliv knyttet til urørt og 

sammenhengende natur og vinteraktivitet.» (Vår utheving) 
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Utfra vår kjennskap er dette mye brukte områder til friluftsliv og rekreasjon både sommer og 

vinter- og inngår i det større landskapet som Nord-Troms sine fjell utgjør. Vi kan ikke annet enn å si 

at dette er svært alvorlige inngrep for friluftslivsinteressene.  

St1 og utpekte områder- innspill naturmangfold 

Naturmangfold må prioriteres høyt i undersøkelsene som skal være grunnlag for 

konsekvens-utredningen. Blant annet er det i planområdet til Reisadalen vest et 

stort mangfold av karplanter, men området har også potensial for sjeldne arter av 

moser. Store deler av begge planområdene er i sammenhengende, tilnærmet 

urørte naturområder, som er viktig for plasskrevende vilt. (Utdrag/sitat fra tema 

Naturmangfold i utbyggers utredning) 

Det er vel kjent at både fjellrev (prosjekt i regi av NINA), en rekke betydelige botaniske verdier og 

fugleliv er høyst relevant i disse områdene. Vi mener eksisterende kunnskap tilsier at dette er 

uegnede områder for vindkraft- og at tidlig avslag er det eneste riktige.  

Avsluttende kommentar 

Vi håper Nordreisa kommune vil ta et fortsatt ansvar som nasjonalparkkommune av hensyn til natur, 

friluftsliv, landskap, urfolk, eksisterende næringer og utmarksbruk- bolyst og at kommunen er tydelig 

på at klima og naturkrisen må løses i sammenheng og ikke på bekostning av sårbar natur i nord når 

saken skal behandles i kommunestyret. Vi vil også understreke at som organisasjoner støtter vi ikke 

brudd på menneskerettigheter, jmf. Fosen-saken og vindkraft, og vi oppfordrer kommunene til å 

være særlig oppmerksomme på egne forpliktelser i denne sammenheng slik at vi ikke risikerer en ny 

Fosen-sak i Troms. Vi anerkjenner også den rollen urfolk har som bærere av viktig lokal kunnskap til 

gode for naturforvaltning jmf. FNs naturpanel.  

 

 

Vennlig hilsen 

Forum for natur og friluftsliv Troms 

 

 

_____________________________  

Christine Myrseth 

Koordinator 

FNF Troms 
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